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Voorwoord  

 

Het onderstaande gedicht stond op de kerstkaart van de fractie van de Partij voor de Dieren, die is 

gestuurd naar alle Provinciale Statenleden, de leden van Gedeputeerde Staten, de griffiemedewerkers 

en aan diverse maatschappelijke organisaties en mensen waar de fractie mee samenwerkt. Het 

gedicht spreekt voor zich. 

 

Donker en licht 

Als je niet weet wat donker is, hoe herken je dan het licht. 

Als je niet weet wat tranen zijn, hoe herken je dan de lach op een gezicht. 

Zonder 't ene kan het andere niet bestaan. 

Welke kant je ziet is net aan welke kant je wil staan 

Er is geen licht zonder donker, geen donker zonder licht. 

Ze behoren tot dezelfde, houden elkaar in evenwicht. 

Het zachte licht streelt met overtuiging de schaduw van de donkere nacht 

En na het donker wordt het toch weer dag 

Het licht verwarmt de donkere wereldse angst en kilte om je heen 

In het licht wordt je stil, krachtig en sereen 

Waar eerst het donker nog was en je meenam naar de pijn 

Is daar het licht van passie, aandacht en mededogen dat voor en door mij schijnt. 

In het dagelijks leven is het licht niet altijd te zien 

Totdat het donker met zijn tentakels naar angst en haat je doet inzien 

Dat het licht enkel maar bestaat 

Uit liefde en compassie en daar geen ruimte is voor agressie en haat 

Zoals het water stroomt zo vloeit je levenskracht 

Van dag tot dag in ’t licht gebracht 

Zingeving en diepere betekenis is een inspiratiebron 

Te bereiken door het verwarmende licht van de zon 

Geef door die oerkracht en weersta de wereldse druk  

Voor mens en dier nu en in de toekomst, voor ons aller geluk 

 

We blijven ons met kracht en vol enthousiasme inzetten voor dierenwelzijn, natuur en milieu. 

Geïnspireerd door Jane Goodall: “never give up, never give in!” 

 
 

Februari 2016, Carla van Viegen, fractievoorzitter Partij voor de Dieren, Zuid-Holland 
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Samenstelling fractie 

 

De fractie bestaat uit de volgende mensen: 

- Carla van Viegen, fractievoorzitter (commissie Duurzame Ontwikkeling, Ruimte en 

Leefomgeving, Bestuur en Middelen) 

- Bart Canton, fractievolger/statenlid sinds maart 2015 (Commissie Verkeer en Milieu) 

- Sylvia Keij, fractiemedewerkster/beleidsmedewerkster 

- Nathalie Leeuwis, fractieondersteuner (tot september 2015) 

- Fenna Moek, fractieondersteuner (vanaf oktober 2015) 

 

Leeswijzer 

De provinciale inspanningen worden in dit jaarverslag op de navolgende thema’s nader weergegeven: 

- Provinciale verkiezingen, campagne, verkiezingen, coalitie en hoofdlijnenakkoord 

- Dierenwelzijn 

- Natuur 

- Milieu 

- Ruimte en ruimtelijke ontwikkeling 

- Cultuur en maatschappij 

- Infrastructuur 

- Bestuur, organisatie en middelen 

- Overig 

- Persberichten 

- Media 

- Werkbezoeken 
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Provinciale Statenverkiezingen  

 

2015 stond in het teken van de Provinciale Statenverkiezingen. Er zijn campagnefilmpjes gemaakt. 

Eén filmpje tegen de jacht in Zuid-Holland met als boodschap: dieren beschermen in plaats van 

doden! En een filmpje voor promotie van meer natuur in Zuid-Holland. De fractie heeft bij het begin 

van de campagne de campagneganzen uitgezwaaid, die de provincie ingingen om te onderzoeken 

hoe het gesteld is met het dierenwelzijn in Zuid-Holland. 

De verkiezingen hebben geleid tot een verdubbeling van het aantal zetels: van één naar twee. 

Fractievoorzitter Carla van Viegen en Statenlid Bart Canton zetten zich nu beiden in voor dieren, 

natuur en milieu in Zuid-Holland. 

 

 
 

 
Statenleden Bart Canton en Carla van Viegen na installatie 

 

Debatten 

De fractievoorzitter heeft aan diverse debatten deelgenomen; onder andere  een debat in de 

vliegtuighangar Valkenburg over duurzaam bouwen; een verkiezingsdebat in Pijnacker en een 

landbouwdebat in congrescentrum ’t Manneke in Berkel en Rodenrijs.  

Bart Canton heeft deelgenomen aan het scholendebat “Op weg naar het Lagerhuis”. en aan een 

debat in het Vadercentrum ‘Adam’ in Den Haag. 
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Anita Seur, kandidaat-Statenlid voor de Partij voor de Dieren, heeft eveneens deelgenomen aan een 

maatschappelijk verkiezingsdebat. 

 

Campagneactiviteiten 

Marianne Thieme, fractieleider in de Tweede Kamer, heeft samen met lijsttrekker Carla van Viegen 

symbolisch de provincie Zuid-Holland jachtvrij verklaard! 

 

 
 

We waren aanwezig bij de overhandiging van het Natuurmanifest door de gezamenlijke 

natuurorganisaties.  

 

Lijsttrekker Carla van Viegen was aanwezig bij een campagnebijeenkomst, georganiseerd door de 

Dierenbescherming, waarbij een een levend Ganzenbordspel werd gespeeld. 

 

 
 

Tweede Kamerlid Esther Ouwehand heeft samen met lijsttrekker Carla van Viegen, een protestactie 

gehouden in Natura 2000-gebied Voornes Duin in Westvoorne voor behoud en uitbreiding van natuur 

en op de Maasvlakte tegen de vervuilende kolencentrales. Er zijn protestborden geplaatst in Voornes 
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Duin. Het Natura 2000-gebied Voornes Duin heeft momenteel nog de grootste biodiversiteit in Europa, 

maar wordt ernstig bedreigd door nieuwe kolencentrales op de nabijgelegen Maasvlakte vanwege de 

enorme CO2-uitstoot. 

De Partij voor de Dieren heeft hiermee een punt gemaakt van behoud en uitbreiding van natuur en 

tegen de zeer vervuilende kolencentrales. In plaats daarvan wil de Partij voor de Dieren inzetten op 

duurzame wind-, water- en zonne-energie, meer natuur en het verbinden van de natuurgebieden. 

 

 
 

Er is actie gevoerd tegen de aanleg van de Rijnlandroute. Lijsttrekker Carla van Viegen heeft samen 

met bewoners symbolisch bomen geplant op de plek waar de Rijnlandroute moet komen. De bomen 

stonden symbool voor een groene weg. Ook zijn er bij- en vlindervriendelijke bloemen- en 

kruidenstroken ingezaaid en zijn er protestborden geplaatst. Ten behoeve van de weg zal een groot 

deel van de Papenwegse en Zuidwijkse polder ernstig worden aangetast. Daar broeden veel 

(weide)vogels, waaronder lepelaars, grutto’s en kieviten. Ook zullen er veel bomen worden gekapt. De 

Partij voor de Dieren is fel tegenstander van de aanleg van de Rijnlandroute. Ze heeft met de actie 

geageerd tegen nog meer asfalt. De oplossing moet worden gevonden in het tegengaan van meer 

autoverkeer door het stimuleren van alternatieven als het OV, de fiets, het stimuleren van een betere 

verdeling van het weggebruik over de dag en door het stimuleren van thuiswerken. De Partij voor de 

Dieren wil het geld dat gemoeid is met de aanleg van de Rijnlandroute wordt gebruikt voor de aanleg 

van de oorspronkelijk geplande Ecologische Hoofdstructuur. 
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Valentijnsactie Leiden 

Op 14 februari was er een geslaagde Valentijnsactie in de binnenstad van Leiden. Wat een 

enthousiasme bij al onze actieve leden! Het thema was: “Laat je groene hart spreken”. Mensen 

konden op de foto met één van de Groene Hart-slogans. Ook hebben we biologische appeltjes en 

flyers uitgedeeld. Onderstaand een impressie. 
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Uitreiking Valentijnsoorkonde 

De fractie heeft een Valentijnsoorkonde uitgereikt aan Gerard en Sandra Oliehoek die een 

zorgboerderij hebben in Wassenaar. Zij kregen de oorkonde omdat er oprecht en met veel aandacht 

en liefde uitstekende zorg wordt verleend aan een kwetsbare groep mensen in onze samenleving. 

Ook de dieren worden met veel zorg en liefde omringd. Zo mogen de kalfjes minimaal 4 maanden bij 

hun moeder blijven en de melk drinken die voor hen bestemd is. Veel van de koeien worden oud op 

de boerderij: gemiddeld 14 jaar, terwijl de meeste koeien in de gangbare melkveehouderij niet ouder 

dan 4 à 5 jaar worden. Ook de aanwezige varkentjes mogen heerlijk in de modder rollen en in het 

zand wroeten, waarmee ze hun natuurlijke gedrag kunnen vertonen. 

 

Het beheer van het land op de boerderij gebeurt met veel aandacht en zorg voor de natuur. Zo wordt 

er geen kunstmest gebruikt, maar alleen ruwe mest. Verder wordt er pas na 16 juni gemaaid en wordt 

het waterpeil hoog gehouden om de ecologische structuur van de weiden te behouden en de 

weidevogels beter te beschermen. Ook zijn er aan de slootkanten natuurlijke oevers aangelegd. 

Bijzondere plantensoorten krijgen door al deze maatregelen de kans zich te ontwikkelen. Op 

zorgboerderij Oliehoek komt tot uitdrukking hoe mens en dier elkaar kunnen versterken. De bezoekers 

van de zorgboerderij zijn veel buiten, werken op het land en verrichten allerhande werkzaamheden. 

Ook de aanwezige dieren krijgen alle aandacht. De kippen, geiten, hond, konijnen, koeien, poes en 

andere huisdieren geven op hun beurt warmte en liefde terug. Dit doet de mensen veel goed en ze 

zitten daardoor beter in hun vel. 
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Oorkonde inzet behoud huiskraaien 

Sabine Rietkerk kreeg een oorkonde uitgereikt door lijsttrekker Carla van Viegen vanwege haar 

onuitputtelijke inzet voor bescherming van de Indische huiskraai in Hoek van Holland. De 25 tot 30 

huiskraaien die daar leefden moesten allemaal worden gedood, omdat ze een bedreiging zouden 

vormen voor de biodiversiteit. De dieren leven er echter al sinds 1993 en veroorzaken geen overlast. 

Helaas heeft haar inzet het doden van de meeste dieren niet kunnen voorkomen, maar het heeft wel 

geleid tot veel maatschappelijke verontwaardiging en afkeuring van deze handelwijze. 

 

 
 

Uitreiking oorkonde egelopvang Boskoop 

Lijsttrekker Carla van Viegen heeft een oorkonde uitgereikt aan Wilma de Lange van de egelopvang in 

Boskoop vanwege haar tomeloze inzet voor de opvang van in het wild levende dieren en vooral egels.  

In de Flora- en faunawet staat dat de provincies verantwoordelijk zijn voor de bescherming van en een 

goede zorgplicht hebben voor wilde dieren. Momenteel betaalt de provincie Zuid-Holland niet mee aan 

de opvang van gewonde of hulpbehoevende wilde dieren.  De Partij voor de Dieren vindt dat de 

provincie de zorg niet over de schutting kan gooien van maatschappelijke organisaties die afhankelijk 

zijn van particuliere giften. Ze wil dat de provincie hieraan gaat meebetalen, ook omdat 

opvangadressen voor wilde dieren, zoals egels en vogels, moeten voldoen aan nieuwe kwaliteitseisen 

die extra geld kosten. Omdat de provincie medeverantwoordelijk is voor de opvang van wilde dieren 

moet de provincie volgens de Partij voor de Dieren structureel een bedrag opnemen in haar jaarlijkse 

begroting, zodat dierenambulances, dierenartsen en opvangcentra de nodige zorg aan dieren kunnen 

verlenen. 
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Gesprek met onderhandelingspartners 

De fractie heeft in het gesprek met de onderhandelingspartners van VVD, CDA, D66 en SP 

voorgesteld om minder ontheffingen ingevolge de Flora- en faunawet af te geven en in te zetten op 

effectieve alternatieven. Die zijn er meer dan genoeg, bijvoorbeeld met de agrilaser en door in te 

zetten op minder eiwitrijk grasland. Ook wil de fractie dat de provincie een structurele financiële 

bijdrage levert aan de opvang van gewonde in het wild levende dieren, zoals ook andere provincies 

doen. We vinden het jammer dat de coalitiepartners hier geen gehoor aan hebben gegeven in het 

Hoofdlijnenakkoord. We willen dat dierenwelzijn integraal onderdeel wordt van het provinciale beleid. 

De fractie heeft in de gesprekken met de coalitiepartners tevens gepleit om ook buiten de herijkte 

Ecologische Hoofdstructuur (EHS) nieuwe natuur aan te leggen en te zorgen voor meer ecologische 

verbindingen, zodat een echt robuust natuurnetwerk ontstaat. De fractie heeft voorgesteld om 40 

miljoen euro te besteden aan natuur en natuurverbindingen. Hiermee komen we tegemoet aan de 

belangrijke wens van 80 procent van de Zuid-Hollanders om meer natuur te realiseren. 

 

Nieuwe coalitie en  provinciaal Hoofdlijnenakkoord: schoner, slimmer, sterker 

De  provinciale coalitie bestaat, net als de afgelopen vier jaar, uit VVD, CDA, D66 en de SP. Het 

provinciale Hoofdlijnenakkoord kreeg als titel: ‘Schoner, slimmer, sterker’. De PvdD-fractie heeft 

tijdens de bespreking van het Hoofdlijnenakkoord de nadruk gelegd op meer natuur en ecologische 

verbindingszones en het verbeteren van dierenwelzijn van in het wild levende dieren. Geen dieren 

doden bij schade, maar preventieve manieren en effectieve verjaagmiddelen inzetten waar er sprake 

is van overlast. Zolang er een monocultuur van 'groene woestijnen' met enkel eiwitrijk Engels raaigras 

blijft bestaan, zal ook de ganzenpopulatie niet afnemen. Het voedselaanbod bepaalt de dieraantallen. 

Er moet een omslag komen naar een minder eiwitrijk, bloem- en kruidenrijk grasland, waar niet 

intensief wordt bemest en vaak en vroeg wordt gemaaid. 

De intensieve veehouderij draagt niet bij aan het welzijn van mens en dier, omdat de manier van 

dieren houden in de vee-industrie het dierenwelzijn nooit ten goede komt. Er worden te veel dieren bij 

elkaar gehouden, waarbij ze geen natuurlijk gedrag kunnen vertonen. Verder wordt in deze sector te 

veel antibiotica gebruikt. Dat werkt dierziektes in de hand en is daarmee een gevaar voor de 

gezondheid en welzijn van mens en dier. 
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Het landschap en de biodiversiteit staan niet alleen onder druk door een groeiend aantal inwoners, 

ruimtelijke ontwikkeling en klimaatverandering, zoals in het Hoofdlijnenakkoord wordt aangegeven, 

maar ook door de schaalvergroting en intensivering van de huidige landbouw. Er zal nog veel moeten 

veranderen wil de landbouw in Zuid-Holland provinciebreed daadwerkelijk een bijdrage gaan leveren 

aan de verbetering van de biodiversiteit.  

In het Hoofdlijnenakkoord staat dat de landbouwsector er aanmoet bijdragen dat de biodiversiteit niet 

verder achteruit gaat. Op zich is dit een mooi streven, maar dit kan nooit samengaan met een 

´internationaal concurrerende´ landbouw, simpelweg omdat het hier dan gaat om schaalvergroting en 

kwantiteit: hogere productie tegen een nog lagere prijs. Dat gaat  niet samen met verbetering van de 

biodiversiteit. De provincie zou wat betreft de landbouw moeten inzetten op kwaliteit en dierenwelzijn 

als onderscheidend vermogen. De Partij voor de Dieren vindt dat de landbouwsector dan ook moet 

inzetten op vermindering van de veestapel en moet kiezen voor kleinschalige, biologische, regionale 

en duurzame en gezonde landbouw zonder gifgebruik. Onze fractie heeft het nieuwe college daarom 

opgeroepen om zich hiervoor in te zetten. 

 

In het Hoofdlijnenakkoord staat vermeld dat het beheer en onderhoud van natuur structureel financieel 

geregeld moeten zijn voordat nieuwe natuur wordt aangelegd en dat de financiering in toenemende 

mate afhankelijk is van economische dragers en verdienmodellen. Dat is een politieke keuze, vindt de 

Partij voor de Dieren. De fractie vindt dat natuur van ons allemaal is en een  algemeen belang dient 

van mens, dier, natuur en milieu. Dat kun je niet alleen economisch vertalen, maar zou je gewoon met 

provinciegeld moeten betalen. De fractie heeft benadrukt het op zijn minst merkwaardig te vinden dat 

dit alléén geformuleerd is voor natuur en niet voor bijvoorbeeld wegen en ander beheer en onderhoud.  

 

De fractie heeft aangegeven het een goede zaak te vinden dat het toezicht en de handhaving in 

recreatiegebieden wordt versterkt. Dit geld moet ook worden besteed aan toezicht en handhaving in 

natuurgebieden, want ook daar vindt recreatie plaats en moeten er natuurdoelen worden gerealiseerd. 

Juist daar is extra toezicht en handhaving hard nodig vanwege de toenemende stroperij en om de 

internationaal afgesproken doelen te kunnen halen.  

 

De investeringen voor energietransitie naar duurzame energie zijn hoopgevend. Om een goede 

balans te krijgen tussen de 3 P’s (people, planet, prosparity) moet er meer worden geïnvesteerd in 

ecologie en duurzame energie. Echt duurzame energie, vindt de Partij voor de Dieren, zijn zonne-, 

wind- en waterenergie, maar niet de verbranding van biomassa uit onder meer de glastuinbouw (waar 

kolencentrales nota bene subsidie voor ontvangen) en energie via mestvergisting uit de vee-industrie. 

In beide gevallen geen duurzame en hernieuwbare energie. Het Hoofdlijnenakkoord biedt geen ruimte 

voor schaliegasboringen en dat vindt onze fractie een goede zaak. 
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Dierenwelzijn 

 

Vergassing ganzen 

De fractie had met steun van een aantal andere fracties de vergassing van ganzen op de agenda 

gezet van de commissievergadering in september. Helaas leidde de bespreking niet tot een verbod 

om ganzen te mogen vergassen. Alleen de fracties van GroenLinks en de PVV steunden ons voorstel 

om de vergassing van ganzen te verbieden. De fractie vindt vergassing van ganzen, die de Europese 

Commissie als uitzonderingsmogelijkheid biedt, wreed en onnodig. Als ganzen nu ook mogen worden 

vergast, neemt het dierenleed alleen maar toe, terwijl het schadeprobleem niet wordt niet opgelost. 

Gewassen zoals gras zijn in de loop van de jaren steeds eiwitrijker geworden vanwege de 

intensivering van de landbouw. Koeien moeten steeds meer melk produceren en daarvoor wordt 

eiwitrijker gras en kuilvoer geproduceerd. In Zuid-Holland is de melkveehouderij de grootste 

veehouderijsector. Hierdoor is de landbouw voor het grootste deel zelf verantwoordelijk voor de 

overlast door ganzen en zwanen, want deze dieren vinden het eiwitrijke gras erg lekker. Door deze 

voedselrijkdom neemt hun aantal snel toe, terwijl in de vorige eeuw de gans nog bijna was 

uitgestorven. De Partij voor de Dieren wil dat er in de veenweidegebieden meer bloem- en kruidenrijk 

grasland komt in plaats van het zeer eiwitrijke Engelse raaigras. Dit is goed voor de koeien en goed 

voor de weidevogels, insecten, waterkwaliteit en ons milieu. 

 

Uit informatie van het Faunafonds blijkt dat in de afgelopen jaren steeds meer ganzen worden gedood 

en dat de schade én het aantal ganzen alleen maar toeneemt. De omvang van ganzenpopulaties 

wordt hoofdzakelijk bepaald door het voedselaanbod. Zo lang hier niets aan wordt gedaan, zal de 

schade alleen maar toenemen. Voor een duurzame oplossing moet de oorzaak van het probleem 

worden aangepakt: de voedselrijkdom. De fractie heeft hier vragen over gesteld. 

 

Damherten 

De fractie heeft een toezegging van Gedeputeerde Staten gekregen dat zij aan Provinciale Staten 

schriftelijk laten weten hoe zij staan tegenover de populatie damherten in de Amsterdamse 

Waterleidingduinen. De fractie gaat in 2016 dit onderwerp op de provinciale agenda zetten en 

bespreken. 

Verwilderde katten 

De fractievoorzitter is aanwezig geweest bij de presentatie van het onderzoeksrapport zwerf- en 

verwilderde katten ‘Als de kat van huis is’ in Oud-Beijerland. In opdracht van het Stray Animal Platform 

heeft kennisinstituut Alterra onderzoek gedaan naar de inventarisatie van de overlast van zwerfkatten 

en verwilderde katten en de mogelijkheden van beperking van die overlast. In 2015 is er in Zuid-

Holland een verbod van kracht geworden op het doden vanverwilderde katten. 
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De fractie was ook in 2015 weer ‘de luis in de pels’ en heeft consequent de vinger op de zere plek 

gelegd als het gaat om (verbetering van) dierenwelzijn. Onze fractie heeft hiertoe schriftelijke vragen 

gesteld over de volgende onderwerpen: 

- muizenoverlast; 

- illegale jacht op houtsnippen landgoed Duivenvoorde; 

- doden van vossen met behulp van kunstlicht; 

- vergassing van ganzen; 

- reeën op terrein TNO; 

- aanvullende vragen ontheffingverlening en mishandeling ganzen; 

- intrekking jachtakte wapenvergunning zwanendrifters; 

- ontheffing jacht Zuidpolder Pijnacker-Nootdorp en mishandeling ganzen door jagers; 

- aanvullende vragen op ontheffingverlening en mishandeling ganzen door jagers; 

- ontheffing doden vos in verband met schade door eten van wortels; 

- intrekking vergunning nertsenhouderij; 

- ontheffing voor het doden van eksters; 

- netwerkbijeenkomst oogsten uit de natuur door PZH en KNJV; 

- betaalde trofeejacht op ganzen. 

 

Natuur 

 

Biodiversiteit  

Op pagina 11 bij de verslaglegging van ‘Nieuwe coalitie en  provinciaal Hoofdlijnenakkoord: schoner, 

slimmer, sterker’ is onze inzet over biodiversiteit weergegeven. 

De fractie heeft tijdens de begrotingsbespreking 2016 een wijzigingsvoorstel ingediend om 10 miljoen 

euro, dat nu in reserve staat, te besteden aan de verbetering van de biodiversiteit. Helaas steunden 

alleen GL, de PvdA en 50 Plus het amendement.  

 

Agrarisch natuurbeheer 

De fractie heeft grote bedenkingen bij de hoge verwachtingen van de provincie van het agrarisch 

natuurbeheer. Agrarisch natuurbeheer moet aantoonbaar resultaten opleveren en het 

tegenovergestelde is de afgelopen jaren gebeurd, ondanks vele tientallen miljoenen euro’s subsidie. 

Het oprichten van agrarische collectieven leidt tot ‘oude wijn in nieuwe zakken’ en onze fractie 

betwijfelt ten zeerste of deze nieuwe organisatievorm wél tot goede resultaten leidt. Er moet veel meer 

gebeuren. Natuur- en terreinbeherende organisaties scoren beduidend beter qua natuurbeheer dan 

het agrarisch natuurbeheer, een enkele uitzondering daargelaten, zoals de natuurboerderij Hoeve 

Stein in Reeuwijk. Onze fractie heeft daarom tegen de voorstellen voor agrarisch natuurbeheer 

gestemd en wil dat meer natuurbeheer in handen wordt gegeven van natuur- en terreinbeherende 

organisaties als Natuurmonumenten en het Zuid-Hollands Landschap en minder aan agrariërs. 
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Kadernota Infrastructuur: bomenkap 

In de kadernota Infrastructuur stond onder andere dat vanwege het bieden van ´obstakelvrije zones´ 

en wegverbredingen meer dan 6000 bomen gekapt gaan worden. Het provinciebestuur wil dit om de 

verkeersveiligheid te verbeteren. De Partij voor de Dieren heeft zich verzet tegen deze plannen. 

Bomen zijn onze ´groene longen´. Ze zuiveren de lucht, vangen water op en bieden schaduw en 

verkoeling. Als wegen al onveilig zijn vanwege de aanwezigheid van ´obstakels´, moeten er geen 

´racebanen´ worden gecreëerd door obstakels weg te halen en wegen te verbreden. De fractie heeft 

daarom gepleit voor behoud van de bomen en het nemen van andere maatregelen die de 

verkeersveiligheid bevorderen, zoals geleiderails, het aanleggen van heggen en struiken langs 

provinciale wegen en waar nodig verlaging van de snelheid. Dankzij samenwerking met andere 

fracties is de toezegging gekomen dat er een nieuw beleidsplan voor beter bermbeheer wordt 

opgesteld, waarin het behoud van bomen en veiligheid beide worden opgenomen. 
 

Toezicht en handhaving natuur en milieu 

De fractie heeft tijdens de bespreking van de Najaarsnota een amendement ingediend om 400.000 

euro te behouden voor het belangrijke toezichthoudende en handhavende werk op het gebied van 

natuur- en milieuwetgeving van de omgevingsdiensten in Zuid-Holland. De provincie wilde dit 

geld toevoegen aan de algemene reserve. Helaas kreeg de motie alleen steun van GroenLinks.  

 

Landbouw: gevolgen afschaffing melkquotum 

De fractie heeft schriftelijke vragen gesteld over de nadelige gevolgen voor de natuur als gevolg van 

de afschaffing van het melkquotum. Ook voor de melkveehouders zijn de gevolgen al zichtbaar door 

de voortdurende daling van de melkprijs. Ook daarom is het van belang om minder koeien te houden 

en minder melk te produceren in plaats van meer.  

 

 
 

Behoud EHS-gebied Splitsingsdam Nieuwe Waterweg 

De provincie wil het EHS-gebied de Splitsingsdam in de Nieuwe Waterweg schrappen ten faveure van 

het scheepvaartverkeer. De Partij voor de Dieren wil dat dit gebied behouden blijft als EHS-gebied, 

want de natuur mag niet verder worden opgeofferd voor de economie, zeker gezien de enorme 

teruggang van de biodiversiteit die de provincie een halt wil toeroepen. Het gebied dat daar aan 

natuur verloren gaat, moet minimaal worden gecompenseerd. De fractie heeft een wijzigingsvoorstel 

hiervoor ingediend. Compensatie van geschrapte natuur is verplicht gesteld in de provinciale 

regelgeving, maar is niet uitgevoerd. Het voorstel werd helaas niet aangenomen. Wel kreeg onze 

fractie een toezegging dat het provinciebestuur in gesprek gaat met het Havenbedrijf om het 

natuurgebied te compenseren.  
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Behoud natuurgebied De Steupel Reeuwijk 

Het provinciebestuur had toestemming gegeven om dure villa’s te gaan bouwen in een groen gebied 

pal naast het Natura 2000-gebied Reeuwijkse  Plassen. De fractie heeft met steun van GroenLinks 

een wijzigingsvoorstel ingediend, die bebouwing onmogelijk maakte. Helaas behaalde het voorstel 

geen meerderheid. 

 

De volgende schriftelijke vragen zijn gesteld ter verbetering van natuur: 

- verhuurovereenkomst(en) van het visrecht in Zuid-Holland; dit leidde tot intrekking van de 

vergunning. 

- bomenkap N207 tussen Leimuiden en Alphen aan den Rijn; 

- gevolgen van de afschaffing van de melkquota; 

- schrappen EHS-gebied Splitsingsdam Nieuwe Waterweg; 

- vervolgvragen afschaffen melkquotum; 

- uitspraak Afdeling bestuursrechtspraak van de Raad van State over de Steupel (samen met 

GroenLinks). 

 

Milieu 

 

Duisternis 

Gedeputeerde Jansen heeft een toezegging gedaan om schriftelijk aan Provinciale Staten te laten 

weten welke maatregelen de provincie neemt om duisternis te bevorderen en lichthinder tegen te 

gaan. Aan de hand van deze inventarisatie gaat de fractie bespreken welke verbeteringen er mogelijk 

zijn om de enorme lichtvervuiling in onze provincie te verminderen.  

 

Aanpak overheid gevolgen klimaatverandering 

Volgens een rechterlijke uitspraak moet de Staat der Nederlanden de CO2-uitstoot in 2020 met 25 

procent verminderen, in plaats van het huidige nationale streven om tot 17 procent vermindering te 

komen. Dit vonnis heeft ook consequenties voor de ambities van provincies en gemeentelijke 

overheden op dit gebied. Voor de fracties van Partij voor de Dieren, PvdA en GroenLinks was dit 

aanleiding om gezamenlijk vragen te stellen over de doelstellingen van de door Gedeputeerde Staten 

in het vooruitzicht gestelde ‘nieuwe provinciale energieagenda’. 

De fracties wilden weten wat de consequenties voor het provinciale beleid zijn als deze uitspraak ook 

in hoger beroep stand houdt. Vooral de uitspraak van GS dat er boven op de Rijksopgave geen extra 

ruimte is voor windenergie op land zou door deze uitspraak onder druk kunnen komen staan, 

vermoedden de vragenstellers.  
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Duurzame energie en energieneutraliteit 

De fractie heeft ingestemd met de Structuurvisie duurzame energie en energieneutraliteit. Het college 

heeft op onze vraag aangegeven LED-verlichting en vooral ook energiebesparing mee te zullen 

nemen in het conceptuitvoeringsplan duurzame energie. 

 

Milieugevolgen nieuwe aanvliegroute boven Delfgauw 

De fractie heeft vragen gesteld over een geplande nieuwe aanvliegroute van en naar Rotterdam The 

Hague Airport, precies boven Delfgauw. De fractie wil onder meer weten of de (geluids)overlast voor 

mens en dier toeneemt en wat de gevolgen zijn voor de veiligheid. De Partij voor de Dieren vindt 

vliegen geen duurzame wijze van vervoer. Dit zou juist moeten worden ontmoedigd. 

 

Mestvergisting 

De provincie vindt dat mestvergisting een groene en duurzame energievoorziening is. De fractie is 

echter zeer kritisch. Mestvergisting zorgt voor een extra inkomstenbron voor intensieve veehouderij en 

houdt dus deze vervuilende en zeer dieronvriendelijke sector in stand. Daarnaast wordt niet enkel 

mest in de vergistingsinstallaties gebruikt. Vaak worden - al dan niet illegaal - andere stoffen in de 

installaties vergist, zoals rioolslib, kadavers en ander afval. Vandaar dat er kritische vragen zijn 

gesteld over het ‘groene’ karakter van mestvergisting. 

 

Schriftelijke vragen over milieu: 

- rechterlijke uitspraak klimaatdoelen; 

- mondelinge vragen gevaar ultrafijnstof bij vliegvelden voor gezondheid; 

- aanscherpen klimaatbeleid (samen met PvdA en GroenLinks). 

- vragen over mestvergisting als niet duurzame energiebron; 

- nieuwe aanvliegroutes boven Delfgauw. 

 

Ruimte en ruimtelijke ordening 

 

Bedrijventerreinenbeleid Zuid-Holland 

In de commissie Ruimte en Leefomgeving is de notitie ‘Vraaggericht bedrijventerrein’ besproken. De 

fractie wil absoluut geen nieuwe bedrijventerreinen en wil inzetten op vergroening van bestaande 

bedrijventerreinen. 

 

Wijziging van de Visie en Verordening Ruimte en Mobiliteit 

De fractie wil geen aantasting van nog meer groene ruimte voor het mogelijk maken van nieuwe 

bedrijventerreinen en glastuinbouw en heeft hiervoor wijzigingsvoorstellen ingediend. Ook de 

bebouwing van meer dan 3 ha midden in het Reeuwijkse Plassengebied vindt de fractie onacceptabel 

en ze heeft hierover met steun van  GroenLinks een amendement ingediend. 
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Torensteepolder 

In de Hoeksche Waard heeft de gemeente Cromstrijen plannen ontwikkeld om huizen te bouwen in de 

groene open ruimte van de Torensteepolder. De Raad van State heeft dit plan vernietigd, maar de 

gemeente probeert het nu opnieuw. De Partij voor de Dieren is tegen dit slechte plan en heeft vragen 

gesteld. 

 

De fractie heeft over ruimtelijke ordening de volgende schriftelijke vragen gesteld: 

- bestemmingsplan Torensteepolder. 

 

Maatschappij en Cultuur 

 

Vluchtelingen 

Afgelopen jaar waren trieste en schokkende beelden te zien van vluchtelingen die een verwoest en 

gevaarlijk oorlogsgebied ontvluchten en een veilig heenkomen proberen te vinden. Onze fractie wil 

deze mensen barmhartig te hulp komen en opvang te geven waar nodig. De provinciale fracties van 

Groen Links, de SP en de Partij voor de Dieren hebben hierover schriftelijke vragen gesteld aan het 

provinciebestuur. 

 

Schriftelijke vragen: 

- zorg om opvang vluchtelingen (samen met GroenLinks en SP). 

 

Jeugdzorg 

In de jaarrekening werd voorgesteld om een positief overschot van 1,5 miljoen euro, dat is bestemd 

voor de jeugdzorg, over te doen naar de algemene reserve van de provincie. De fractie vindt dat het 

budget, dat bestemd is voor een kwetsbare groep mensen in onze samenleving, hiervoor beschikbaar 

moet blijven. De fractie heeft hiervoor een motie ingediend. Deze motie kreeg steun van GroenLinks, 

50Plus, Partij van de Arbeid en de PVV, maar dat was helaas niet genoeg voor een meerderheid. 

 

Infrastructuur 
 

Rotondes N470 

De fractie heeft schriftelijke vragen gesteld over een rotonde op de provinciale weg N470 in Pijnacker 

die moet verdwijnen, omdat er verderop een rotonde bijkomt. De inwoners van het buurtschap Oude 

Leede moeten hierdoor een stuk omrijden, omdat zij geen aansluiting meer hebben op de N470. Er 

wordt hiervoor zelfs een nieuwe parallelweg aangelegd, door de weilanden. De aanleg van de 

parallelweg heeft grote nadelige gevolgen voor de natuur en de weidevogels in de Zuidpolder. Het 

provinciebestuur wil geen extra rotondes, omdat dit de verkeersdoorstroming zou belemmeren. 

Meerdere partijen hebben aangegeven eerst te willen weten om hoeveel tijdverlies het gaat en willen 

dat de rotonde voorlopig behouden blijft. Het college heeft toegezegd dat de rotonde voorlopig niet 

wordt verwijderd. 
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Budget infrastructuur 

Bijna de helft van de provinciale geld, namelijk 43,3 procent, gaat naar één provinciale taak: de 

infrastructuur. Daarvan gaat een groot deel naar asfalt. De rest van het budget moet worden verdeeld 

over alle overige provinciale taken: natuur, dierenwelzijn, cultuur, milieu, ruimtelijke ordening, 

regionale economie en bestuurlijk toezicht. De Partij voor de Dieren vindt dit geen goede verdeling 

van het provinciale geld en heeft daarom niet ingestemd met de investeringen voor nieuwe wegen. Ze 

wil dat dit geld wordt besteed aan natuurontwikkeling. 

 

Helikopterhaven Den Haag Ypenburg 

De fractie heeft grote bezwaren geuit tegen een commerciële helikopterhaven in Den Haag-Ypenburg. 

De nadelen van helikopters zijn legio. Ze zijn vervuilend, luidruchtig en slechts voor een zeer kleine 

groep mensen aantrekkelijk. Deze nadelen zijn extra bezwaarlijk in de nabije woonwijk Ypenburg, 

waarvan de bewoners hebben aangegeven behoefte te hebben aan schone lucht, rust en stilte en dus 

zeker geen helikopterhaven. De fractie is voorstander van een duurzame en groene regio 

Haaglanden, met beter openbaar vervoer in plaats van helihavens. Treinen zijn een goed alternatief 

voor het reizen op middellange afstand. 

 

Hoeksche Lijn en Vinetaduin 

De gemeente Rotterdam wil uitbreiding van de openbaar vervoer-verbinding de Hoekse Lijn tot aan 

het strand. Dit project kost naar schatting ruim 300 miljoen euro. Het plan is om de spoorlijn door te 

trekken door een duingebied, het Vinetaduin in Hoek van Holland, dat onderdeel is van een Natura-

2000 gebied. De Partij voor de Dieren heeft vragen gesteld over de aantasting van dit natuurgebied 

door de aanleg van een spoorlijn. 

 

Schriftelijke vragen: 

- Rotondes Provincialeweg N470 gemeente Pijnacker-Nootdorp; 

- Hoeksche Lijn en Vinetaduin. 
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Overig 

 

March against Monsanto 23 mei in Zuid-Holland 

Op 23 mei was er een wereldwijde protestactie tegen het bedrijf Monsanto: ‘march against Monsanto’. 

Dit bedrijf wil de rechten op de genetische kenmerken van planten en dieren in handen krijgen. Deze 

rechten zijn echter van ons allemaal. Daarnaast produceert Monsanto het gif RoundUp (bestaande uit 

het zeer giftige imidacloprid), dat ons hormoonstelsel ernstig aantast en zeer waarschijnlijk 

kankerverwekkend is. 

 

Monsanto vormt hiermee een grote bedreiging voor de natuur, ons voedsel en voor agrariërs, omdat 

voor de patenten grote sommen geld moeten worden betaald. Monsanto heeft er alle belang bij om dit 

desastreuze gif, dat dodelijk is voor bijen en andere insecten, te blijven verkopen. Daarnaast werd er 

gedemonstreerd tegen het internationale handelsverdrag tussen Amerika en Europa, TTIP, dat onze 

democratie, dierenwelzijn, voedselveiligheid, privacy, arbeidsomstandigheden, milieu en natuur 

aantast: allemaal zaken die het leven zinvol maken! Er waren die dag ook protestbijeenkomsten in 

Zuid-Holland. Fractievoorzitter Carla van Viegen heeft een toespraak gehouden in Den Haag en Bart 

Canton in Bergschenhoek, bij een vestiging van het bedrijf.  

 

Duurzaamheidsbijeenkomst 

Fractievoorzitter Carla van Viegen heeft een bijeenkomst georganiseerd om als Provinciale Staten 

gezamenlijk één of meerdere initiatiefvoorstellen voor te bereiden op het gebied van duurzaamheid. 

De gekozen onderwerpen worden gezamenlijk opgepakt om te resulteren in een gedragen 

initiatiefvoorstel of motie. 

Het enthousiasme was groot en er kwamen veel goede ideeën naar voren, die verder worden 

uitgewerkt, zoals: 

- realiseren van groene daken; 

- natuurlijke inrichting van bermen langs provinciale wegen ter vergroting biodiversiteit; 

- uitbreiden van akkerranden en bloem- en kruidenrijke graslanden; 

- geen regels die belemmerend werken op creatieve innovatie om de overgang naar duurzame 

energie mogelijk te maken; 

- win-win situatie van windmolens: de omgeving deelt mee in de opbrengst; 

- duurzame samenwerking: bewustwording van de samenleving als het gaat om duurzaamheid. 

Randvoorwaarde: provincie geeft goede voorbeeld; 

- over vier jaar heeft de provincie mogelijkheden (geld, draagvlak, ruimte, regels) waarmee 

inwoners zelf hun eigen duurzaamheidsinitiatieven vorm kunnen geven (afval, fietspaden, 

winkeltjes met regionale producten). 

 

De fractie hoopt dat deze manier van werken te kunnen voortzetten, want het werd door de 

deelnemers als heel waardevol ervaren omdat er met minder weerstand betere resultaten kunnen 

worden bereikt.  
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Europastrategie 

Het provinciebestuur heeft een Europastrategie ontwikkeld, die is besproken in Provinciale Staten. 

Internationale samenwerking kan verbetering opleveren voor mensen, dieren, natuur en milieu. 

Europa kan dus ook functioneren als partij boven de partijen die een ruimer perspectief biedt op de 

Nederlandse samenleving dan Zuid-Holland of de Randstad. Een tegenwicht tegen dit perspectief 

helpt de totale beeldvorming van wat er in Europa gebeurt op het gebied van diere, natuur en milieu 

verder te verbeteren. Daarom is het nuttig als gezamenlijke Randstadprovincies en Zuid-Holland 

specifiek een visie en strategie hebben op Europa. 

Er zijn echter wel enkele risico’s. Belangrijkste is dat het niet wenselijk is dat provincies een harde 

concurrentiestrijd aangaan om Europese subsidiegelden. De fractie ziet kansen in de Randstad en in 

Zuid-Hollandse strategie voor verdere verduurzaming, zoals het college het heeft voorgesteld. Inzet 

op een circulaire economie en op een duurzame voedselvoorziening zijn positieve punten uit het 

voorstel. De Partij voor de Dieren vindt de genoemde “Sprong naar een Duurzame Landbouw” een 

eerste stap in de goede richting.  

Helaas zijn er op dit dossier ook minpunten. Het grootste minpunt is de tegenstelling tussen enerzijds 

duurzame landbouw en anderzijds internationale concurrentie in de landbouw. Wat onze fractie betreft 

gaan deze twee niet samen. In de strategie ontbreekt een visie op de Transatlantic Trade and 

Investment Partnership (TTIP) TTIP en The Comprehensive Economic and Trade Agreement (CETA). 

Deze internationale handelsverdragen vormen een potentieel risico voor onze democratie, voor 

dierenwelzijn, privacy en dergelijke. Naar aanleiding hiervan heeft de fractie een motie ingediend over 

een visie op TTIP en CETA. Helaas haalde deze motie het niet. Het ontbreken van een visie op TTIP 

en CETA was voor de fractie reden om tegen de Europastrategie te stemmen. 

 

Bezoek Jongerenorganisatie Pink provinciehuis 

Begin dit jaar heeft de fractievoorzitter een groep mensen van de jongerenorganisatie Pink ontvangen 

en rondgeleid op het provinciehuis. We hebben boeiende gesprekken gehad. Deze mensen zijn de 

politici van morgen! 
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Opening Honey Highway  

De fractievoorzitter is aanwezig geweest bij de opening van de ‘honey highway’ langs de nieuwe A4 in 

Midden-Delfland. Het betreft hier een particulier initiatief met steun van Rijkswaterstaat en de 

gemeente Midden-Delfland. Daarbij worden bermen ingezaaid met biologisch bloemenzaad, wat 

gunstig is voor bijen en bijensterfte tegengaat. Belangrijk voor de bijen is dat ze voldoende voedsel - 

nectar en stuifmeel - kunnen halen over een zo lang mogelijke periode om zo goed te kunnen 

overwinteren. 
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Persberichten 

 

De fractie heeft in 2015 de volgende persberichten verstuurd: 

- verhuur visrecht palingvisserij; 

- illegale jacht landgoed Duivenvoorde; 

- uitreiking Valentijnsoorkonde zorgboerderij Oliehoek; 

- uitreiking oorkonde egelopvang Boskoop; 

- diervriendelijke aanpak overlast ganzen; 

- diervriendelijke aanpak overlast muizen; 

- bomenkap N207; 

- Zuid-Holland jachtvrij; 

- actie tegen Rijnlandroute; 

- meer natuur en tegen kolencentrales; 

- uitreiking oorkonde huiskraai; 

- gevolgen afschaffing melkquota; 

- intrekking aanwijzing doden verwilderde katten; 

- doden vossen met kunstlicht; 

- vergassing ganzen; 

- wijziging vliegroute boven Delfgauw; 

- betekenis klimaatzaak Zuid-Holland (met PvdA en GL); 

- internationaal handelsverdrag TTIP; 

- reeënpopulatie TNO Ypenburg; 

- gevaren uitbreiding melkveehouderij in Zuid-Holland; 

- behoud open en groene Torensteepolder Numansdorp; 

- ontheffing doden worteletende vossen; 

- massale bomenkap langs provinciale wegen; 

- geen promotie jacht door provinciegeld; 

- kaarsen aan voor mens en dier; 

- ontheffing uitbreiding nertsenhouderij in strijd met de wet; 

- ontheffing om eksters te doden intrekken; 

- verbod trofeejacht op ganzen. 

 

Moties 

 

De fractie heeft in 2015 de volgende moties ingediend: 

- oormerken voordelig saldo jeugdzorg (niet aangenomen); 

- uitspraak en standpunt TTIP (niet aangenomen); 

- borging langjarige financiering natuur- en recreatieschappen Zuid-Holland (niet aangenomen); 

- compensatie EHS-gebied Splitsingsdam Nieuwe Waterweg (niet aangenomen); 
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- 400.000 euro behouden voor toezichthoudende en handhavende taken op het gebied van 

natuur- en milieuwetgeving  van de omgevingsdiensten (niet aangenomen);  

- TTIP binnen Europastrategie (niet aangenomen). 

 

Amendementen 

 
De fractie heeft in 2015 de volgende amendementen ingediend: 

- behoud budget voor omgevingsdiensten (niet aangenomen); 

- oormerken jeugdzorgbudget (niet aangenomen); 

- bebouwing meer dan 3 ha in Streupel Reeuwijkse Plassen (niet aangenomen). 

 

Media/Communicatie 

De fractie onderhoudt een goed contact met de media, zoals regionale radio-omroepen, RTV 

West/RTV Rijnmond, het Algemeen Dagblad, het Leidsch Dagblad en diverse plaatselijke en 

regionale bladen. De fractievoorzitter heeft diverse interviews gegeven over dierenwelzijn, natuur en 

milieu. De fractieleden maken gebruik van sociale media en de fractievoorzitter schrijft regelmatig een 

blog over de provinciale activiteiten. 

 

Werkbezoeken 

De fractievoorzitter heeft de volgende werkbezoeken gebracht: 

- Natura 2000-gebied de Donkse Laagten in de Alblasserwaard; 

- zorgboerderij Oliehoek, Wassenaar, tevens uitreiking oorkonde; 

- egelopvang in Boskoop, tevens uitreiking oorkonde; 

- Hoek van Holland in verband met inzet tegen het doden van huiskraaien, tevens uitreiking 

oorkonde; 

- dierenpolitie Rotterdam; 

- Schilderswijk Den Haag; 

- akkerbouwbedrijf Goeree-Overflakkee; 

- landgoed de Peerdegaerdt Strijen; 

- biologische kas Oude Leede; 

- Opening ‘honey highway’ langs de A4 in Midden-Delfand; 

- Heineken Zoetermeer; 

- natuurboerderij Hoeve Stein; 

- Veenweide Innovatie Centrum Zegveld. 

 

 

 


